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ЄДНАЄ ВСІХ НАС АТОМПРОФСПІЛКА

Работой профсоюзного комитета Смолинской шах-
ты Восточного горно-обогатительного комбината дав-
но и успешно руководит Николай Иванович КАВУН (на
снимке — второй слева), который в честь Дня шахтера
в 2010 году награжден знаком «Шахтерская слава»
І степени. Он поразительно много знает и с удо-
вольствием рассказывает об истории и людях горняц-
кого поселка Смолино, располагает массой фактиче-
ского материала, а сегодня говорит о современности:

— Коллектив шахты работает стабильно и с плановыми
заданиями справляется полностью. Даже в условиях недо-
статочного материально-технического снабжения. И это —
благодаря умению и энтузиазму администрации шахты,
руководителей среднего звена, а также рабочих, которые
четко понимают прямую зависимость благополучия их семей
от состояния дел на шахте. Потому и трудятся на совесть.

Хорошо, когда стабильно выполняется коллективный
договор. Правда, к сожалению, приостановлено действие
ряда пунктов, например, предоставление ссуд на строитель-
ство или приобретение жилья. Хотелось бы больше помогать
в этом направлении молодежи. На Смолинской шахте 40 про-
центов коллектива составляют молодые люди в возрасте до
35 лет, но у большинства нет собственного жилья. Необхо-
димо открывать кредитную линию для молодежи.

Что касается организации отдыха трудящихся — здесь вся
профсоюзная организация комбината на высоте! Особенно
по сравнению с другими отраслями. Смолинчане имеют воз-
можность, кроме санаторно-курортного оздоровления, полу-
чить путевку на базу отдыха, расположенную на реке Синюха.
Там с удовольствием отдыхают взрослые и дети, для них соз-
даны все условия. База всегда заполнена! А полноценный
отдых, как известно, помогает полноценно трудиться.

Трудом добываются блага

День шахтера в 2010 году особо запомнился председа-
телю профсоюзного комитета Ингульской шахты Вос-
точного горно-обогатительного комбината Анатолию
КУЛИНКЕ (на снимке — справа) — он был награжден почет-
ным знаком «Шахтерская слава» II степени.

— Ингульская шахта стала мне родной почти четверть века
назад, о чем я не жалел ни единого дня, — говорит А. Кулинка.
— Работы для профсоюзной организации и ее председателя
всегда хватает. После тяжкого труда для горняков главное —
восстановить силы, поправить здоровье. Работники шахты ак-
тивно используют возможность отдохнуть в пансионатах, сана-
ториях, на базах отдыха. Мы решаем вопросы оздоровления и
отдыха не только горняков, но и членов их семей. В наше время
приобрести путевку по полной стоимости — это роскошь для
семьи. Поэтому львиную долю стоимости путевки оплачивает
профсоюз. И отдых становится доступным.

Вместе с руководством шахты занимаемся выделением
целевой помощи на лечение. Не обходим стороной и произ-
водственные вопросы, занимая при этом принципиальную
позицию. Когда человеку грозит увольнение — разбираемся по
сути вопроса. Если видим, что его права нарушены, — защища-
ем, отстаиваем. А если выясняется, что работник злоупотребля-
ет доверием коллектива, даем согласие на увольнение, потому
что в таком случае надо защищать уже целый коллектив.

Коснусь и проблемной темы, которая приобрела особую
актуальность нынешним летом, запомнившимся экстремальны-
ми жаркими погодными условиями. Необходимо ставить
вопрос об установке на рабочих местах кондиционеров, осо-
бенно там, где температура превышает 30 градусов тепла.
Климат меняется, соответственно, должно совершенствоваться
оборудование для обеспечения нормальных условий труда.

Сергей ПОЛУЛЯХ
Фото Николая ВАРЧИНОГО

Иметь свою позицию

ЗА ІНТЕРЕСИ ЛЮДИНИ ПРАЦІ

Нещодавно Олег Ва-
сильович зустрічався з жур-
налістами видань, і кон-
центрований підсумок цієї
розмови видався таким.

— Загін будівельників і
зодчих Нетішина численний
і в кращі часи був основ-
ним контингентом мешкан-
ців міста, відзначив Олег
Рахлінський. — Однак, хоч як
сумно, будівельна індустрія
на сьогодні не затребувана,
велика кількість працівників-
годувальників сім’ї не має
роботи. Причина одна: від-
сутність коштів для будів-
ництва. Приміром, управлін-
ня капітального будівництва
ХАЕС спланувало на 2010 рік

заходів будівельного харак-
теру на 279 мільйонів гри-
вень. Підтверджені кошта-
ми лише роботи ціною в
11 мільйонів гривень, з них
на третьому і четвертому
енергоблоках будівельні ро-
боти становлять 1 мільйон
600 тисяч гривень. Як бачи-
мо, дистанція між планами
і реаліями разюча. Однак
усе, що в наших силах, УКБ
виконує і реалізовує. Серед
надзвичайно важливих цьо-
горічних робіт — техніко-
економічне обґрунтування
будівництва третього та чет-
вертого енергоблоків. Вели-
ка кількість людей задіяна в
підготовці цього документа, і
він уже в стадії завершення.
Відзначу, що нарешті підго-
товлений том, у якому ви-
світлюються складові прове-
дення громадських слухань.
Це надзвичайно важлива
робота, адже громадські
слухання та консультатив-
ний референдум впливати-
муть на рішення органів дер-
жавної влади на місцях,
а відтак і Верховної Ради,
яка прийматиме остаточне
рішення про будівництво
Х-3/Х-4. Обов’язок провести
громадські слухання взяв
на себе Державний науко-
во-інженерний центр систем
контролю та аварійного реа-
гування (ДНІЦСКАР), який

має досвід і відповідний
науковий потенціал у прове-
денні слухань.

Серед цьогорічних ре-
альних справ — завер-
шення будівельних робіт
на двох під’їздах будинку
№505 (на знімку). Це сім-
десят дві квартири, які ми
маємо право розподілити
між працівниками ХАЕС.
Отримано сертифікат на цю
будівлю. Наступний крок,
власне кажучи, — вселення
мешканців. Вважаю, що це
дуже гарна подія, адже з
2004 року ми не мали мож-
ливості покращувати соці-
альні чинники працівників
щодо житла.

Далі Олег Васильович
охарактеризував житлову
проблему з різних боків.
Зокрема, він відзначив, що
на зведення каркаса тре-
тього-п’ятого під’їздів 505-го
будинку необхідно понад
дев’ять мільйонів гривень.

Компанія «Енергоатом» на
ці потреби грошей не має.
Отже, опрацьовуються шля-
хи залучення коштів кварти-
ронаймачів. Нині на черзі на
отримання житла понад ти-
сяча працівників станції.
Позбавити їх надії отримати
житло — позбавити себе
майбутнього. 

Хмельницька АЕС має
земельні ділянки і розроб-
лені проекти на п’ять нових
будинків. Наш співрозмов-
ник висловив сподівання,
що на будівництво у Не-
тішині будуть виділені на
2011 рік необхідні кошти, і
справа зрушиться з місця. 

Він також нагадав, що
були розроблені плани на
освоєння нових мікрорайо-
нів. Однак вийшло спірне
розпорядження поперед-
нього уряду, яким заборо-
нено змінювати цільове
призначення лісових угідь. 
(Закінчення на 2-й стор.)

НЕМАЄ ЕНЕРГІЇ БЕЗ БУДУВАННЯНЕМАЄ ЕНЕРГІЇ БЕЗ БУДУВАННЯ
Заступник генерального директора ВП «Хмель-

ницька АЕС» з капітального будівництва Олег
РАХЛІНСЬКИЙ (на знімку) — з числа керівників, до яких
просто доступитись і з якими комфортно спілкуватися.
Компетентність у питаннях, що входять в коло його про-
фесійних обов’язків, не підлягає сумніву. При цьому
співрозмовник має власний погляд на проблеми не
лише будівництва, а й облаштування суспільних сто-
сунків тощо.

На запрошення Представництва Фонду ім. Фрідріха
Еберта в Україні на початку вересня нашу країну відвідала
депутат бундестагу, голова міжпарламентської групи
Німеччина — Україна, член комітету з охорони навколиш-
нього середовища пані Бербель Кофлер.

У рамках програми візиту пані Кофлер відвідала
Чорнобильську зону відчуження, ЧАЕС та м. Славутич.

На зустрічах з керівниками профспілкових організацій та
адміністрації підприємств обговорювалися теми соціальної
захищеності працівників зони відчуження та Чорнобильсь-
кої АЕС, безпеки об’єктів, перспективи розвитку міста
Славутича.

Було досягнуто домовленості про проведення у квітні 2011
року міжнародної конференції, присвяченої 25-им роковинам
Чорнобильської катастрофи із залученням спеціалістів з
європейських структур, глобальних профспілок та представ-
ників уряду.

ДО 25-Х РОКОВИН АВАРІЇ НА ЧОРНОБИЛЬСЬКІЙ АЕС

НОВИНИ ЕНЕРГОАТОМА

Завод по фабрикации ядерного
топлива, к строительству которого
Украина планирует приступить в
2011 году, должен освоить полный
цикл изготовления тепловыделяю-
щих сборок (ТВС) к 2020 году. Об
этом сообщил журналистам пре-
зидент ГП НАЭК «Энергоатом»
Юрий Недашковский.

По его словам, программой раз-
вития собственного уранового произ-
водства предусмотрено, что к 2013 го-
ду завод освоит технологию сборки
ТВС, а в дальнейшем — технологию
изготовления трубок, реконверсии
урана, спекание топливных таблеток.

«Главная задача — освоение изго-
товления сборок. К 2015 году мы

должны полностью обеспечить новые
блоки АЭС топливом», — отметил он.

21 июня т.г. Украина открыла
процедуру конкурса по отбору тех-
нологии и партнера по строитель-
ству завода по фабрикации ядерно-
го топлива, пригласив к участию в
конкурсе ОАО «ТВЭЛ» (Российская
Федерация) и Westinghouse Electric
Company (США). Победителем кон-
курса признан российский го-
сударственный концерн «ТВЭЛ».
Соответствующее решение при-
няла межведомственная комиссия
2 сентября.

После направления уведомле-
ний участникам конкурса планиру-
ется, что межведомственная ко-

миссия передаст документацию об
итогах конкурса на утверждение
Кабинета министров Украины с
рекомендацией определить парт-
нером по строительству завода
ОАО «ТВЭЛ».

Справка. Согласно Энергети-
ческой стратегии, Украина плани-
ровала до 2014 года построить
собственный завод по фабрикации
ТВС (тепловыделяющих сборок).

Согласно утвержденной в сен-
тябре 2009 года Кабинетом минист-
ров государственной целевой про-
грамме «Ядерное топливо Украины»,
строительство завода по производ-
ству ядерного топлива планируется
завершить в 2013 году. 

Стоимость строительства оце-
нивается в 1,679 млрд. грн., из кото-
рых 1,092 млрд. грн. планируется
привлечь в качестве инвестиций.

Украина планирует освоить полный цикл
изготовления ТВС к 2020 году
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ЩИРІ ВІТАННЯ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Олег Васильович бачить пробле-
му постачання тепла у райони, що,
безперечно, колись будуть забудо-
вуватися. Для цього передбачається
провести обвідну лінію теплотраси
навколо міста, яка дасть змогу урів-
няти тиски і забезпечити необхідний
рівень тепла у системі і до якої змо-
жуть під’єднуватися нові споживачі.

— Ми чимало зробили у розши-
ренні артезіанського водозабору, —
доповів співрозмовник. — Хоча про-
блема постачання питної води нині
не стоїть на порядку денному, ми
провели роботи на чотирьох нових
свердловинах, аби убезпечитися від
несподіванок на майбутнє. Хоча
на завершення цієї роботи також

потрібно чимало коштів уже для
закупівлі обладнання.

Для міста актуальним залишаєть-
ся питання утилізації відходів. ХАЕС
замовила проект сміттєпереробного
комплексу. Виготовлено техніко-еко-
номічне обґрунтування, яке потрапи-
ло на держекспертизу і нині поверну-
те для опрацювання. Підготовлено
проект. Після його експертного
затвердження настане етап виготов-
лення робочої документації. Щодо
реалізації цього задуму, то, найімо-
вірніше, він втілюватиметься в прак-
тику паралельно із роботами на
будівництві третього та четвертого
енергоблоків, бо з боку місцевої влади
великої зацікавленості поки що нема.

— Це весь перелік робіт капіталь-
ного будівництва, який певною мі-

рою вирішувався цього року, — під-
сумував керманич будівельного на-
пряму ХАЕС. — А от в плані модерні-
зації діючих блоків, то тут успіхів
чимало. За кошти Європейського
банку реконструкції та розвитку
здійснено великі модернізаційні ро-
боти. На стадії завершення — остан-
ні п’ять планових робіт. Крім цього,
маючи економію коштів, ведеться
виконання додаткових восьми про-
грам. Одна з них — модернізація
перевантажувальної машини — за-
вершена під час поточного планово-
попереджувального ремонту. Решта
— також важливі для підвищення
безпечної експлуатації станції.

Записав Віктор ГУСАРОВ
Фото на 1-й стор.

Олександра ШУСТЕРУКА

19 вересня
заступнику Голови

Атомпрофспілки–голові
профспілкового комітету

ДП НАЕК «Енергоатом»
Олексію Васильовичу

ЛИЧУ
виповнилося 55 років

Компетентність, ініціа-
тивність, енергійність, ко-
мунікабельність — це далеко
не повний перелік профе-
сійних чеснот ювіляра, які
допомагають у роботі, у
спілкуванні з колегами. Ба-
жаємо і надалі натхнення й успіхів у благородній справі
захисту спілчан.

Нехай здійсняться найзаповітніші Ваші мрії, шанов-
ний Олексію Васильовичу. Щоб у Вашій домівці панува-
ли злагода та добробут. Нехай рятує від усіляких нега-
раздів  Ваше неперевершене почуття гумору. Щастя і
здоров’я Вам на многії літа!

Колеги, друзі-атомпрофспілковці

ЯДЕРНИЙ РОЗВИТОК І ГРОМАДА

На задіяних сьогодні атомних
промтериторіях мова може йти
лише про зведення нових енер-
гоблоків замість виведених з екс-
плуатації потужностей. Що, пере-
дусім, пов’язано з обмеженими
водними ресурсами, характер-
ною для АЕС країни проблемою.
За інших обставин постане питан-
ня про застосування технології
«сухих» градирень. Тому, якщо
приступати до широкого будів-
ництва нових ядерних блоків,
потрібно освоювати нові майдан-
чики, піддати їх повному спектру
досліджень: місцезнаходження,
сейсмостійкість, умови ґрунтів
тощо.

От і нещодавно в рамках
робочої поїздки Черкаською об-
ластю на Чигиринщині побувала
делегація фахівців Національної
атомної компанії «Енергоатом» на
чолі з її президентом Юрієм Не-
дашковським, за участю першого
заступника голови облдержадмі-
ністрації Сергія Рябцева. Разом з
головою Чигиринської райдерж-
адміністрації Володимиром Ка-
лашніковим члени делегації ог-
лянули будівельний майданчик
Чигиринської атомної станції,
комплекс будівель, який уже не
використовується майже три де-
сятиліття (на знімках). А ще —
обговорили питання можливої
перспективи його використання
(див. також «АУ» №32, 2010 року).

За словами президента
«Енергоатома» Юрія Недаш-
ковського, недобудована Чиги-
ринська АЕС може ввійти до
кадастру перспективних для бу-
дівництва майданчиків, перелік
яких планується скласти до кінця
2011 року. На його думку, Чи-
гиринський майданчик видається
перспективним для імовірного у
майбутньому ядерного будівницт-

ва, в яке Компанія готова вкласти
суттєві інвестиційні кошти. Для
прикладу, один енергоблок кош-
тує 2–3 млрд. доларів, на розбу-
дову території та інфраструктури
має піти не менше 10% від вар-
тості об’єкта. Однак думка голови
Черкаської облдержадміністрації
Сергія Тулуба стосовно можли-
вості цього будівництва така,
що в Україні нині виробляється
надлишок енергії, тому про будів-
ництво нових енергопотужностей
в області говорити зарано. Проте
з розвитком економіки, розши-
ренням мережі підприємств та
інфраструктури через декілька
десятиліть може з’явитися потре-
ба в додатковій електростанції,
яку буде перепрофільовано відпо-
відно до вимог часу. Тому це
питання можливої подальшої пер-
спективи.

— У будь-якому разі рі-
шення про будівництво такого
об’єкта буде прийнято лише за
згодою громади, яка проживає на
прилеглій території, як того вима-
гає чинне законодавство, — під-
креслив Сергій Тулуб. — Ми на-
магаємося зацікавити «Енерго-
атом» нашими інвестиційними
проектами, тому хотіли б, аби з
нами попрацював такий потужний
колектив. Ми запропонували пе-
релік санаторно-курортних за-
кладів та об’єктів дитячого відпо-
чинку, які сьогодні потребують
розвитку й розширення. «Енерго-
атом» може чи корпус добудува-
ти, чи закупити сучасне медичне
обладнання. А працівники Ком-
панії натомість зможуть приїздити
сюди оздоровлюватися. Можли-
во, Компанія захоче мати тут своє
представництво, наприклад, ре-
зиденцію «Енергоатома» на Чиги-
ринщині... Нехай облаштують собі
якусь зону відпочинку, приїздять

сюди на рибалку... Інший варіант
співробітництва — заготівля тут
для Компанії сільгосппродукції чи
продуктів харчування.

Усе-таки зацікавленість ДП
НАЕК «Енергоатом» майданчиком
недобудованої Чигиринської АЕС
зовсім не випадкова. Майже
тридцять років тому, в 1981 ро-
ці, було прийнято рішення ра-
дянського уряду розмістити на
Чигиринському майданчику атом-
ну електростанцію. Щоправда, за
кілька років раніше тут, біля села
Вітове Чигиринського району,
планували збудувати найбільшу
в Україні ДРЕС. Минали роки,
і це мляве будівництво через
дефіцит органічного палива на
європейській території Союзу
було законсервоване. І от було
вирішено «перепрофілювати»
ДРЕС на атомну станцію потуж-
ністю 6000 МВт з реакторами
ВВЕР-1000.

Розміщення комплексу спо-
руд АЕС передбачалося на зе-
мельній ділянці, відведеній для
будівництва ДРЕС, та за рахунок
намиву майданчика на прилеглій
території Кременчуцького водо-
сховища. І знову закипіла робота,
планувалося у 1992 році ввести у
дію перший енергоблок АЕС. Але
Чорнобильська катастрофа пере-
креслила усі задуми.

У травні 1989 року будівницт-
во об’єктів ЧиАЕС було повністю
зупинено. Натомість у 1990 році
були ухвалено рішення про будів-
ництво Чигиринської парогазо-
вої станції потужністю 300 МВт.
Але цей енергетичний об’єкт, як і

попередні станції, так і не був
покликаний до життя. За оцінками
спеціалістів, у їх будівництво було
вкладено понад 200 млн. доларів.

Ідея про відновлення будів-
ництва ЧиАЕС досить заманлива,
адже майданчик було підготов-
лено саме для такої станції, з
величезною затокою, де зведено
причальну стінку, прокладено
фарватер глибиною 16 м. І цей
порт на березі Кременчуцького
водосховища спроможний при-
ймати судна класу ріка-море.

За час будівництва ЧиАЕС тут
виросли два селища енергетиків
— Орбіта та Новий Чигирин, де
мешкають понад чотири тисячі
людей.

Однак є чимало противників
можливої відбудови АЕС з істо-
ричного й морального погляду. На
переконання зелених та інших
захисників довкілля, істориків Чи-
гиринщина як уславлена гетьман-
ська земля, колишня столиця
гетьманської держави — не місце
для будь-якого енергетичного
об’єкта. Нині це Національний
заповідник «Чигирин». Багато лю-
дей приїздять сюди у пошуках
історичної спадщини, поцікавити-
ся минулим своєї країни…

Незаперечними є і те, що
прекрасні чигиринські місця і його
козацькі околиці — Холодний Яр,
Суботів — за діючої АЕС лише
виграли б в економічно-соціаль-
ному відношенні. Втім, як уже
зазначалося, остаточне рішення
має ухвалити громада; чи потріб-
на регіону ЧиАЕС?

Микола ВАРЧИН

НЕМАЄ ЕНЕРГІЇ БЕЗ БУДУВАННЯНЕМАЄ ЕНЕРГІЇ БЕЗ БУДУВАННЯ
ЗА ІНТЕРЕСИ ЛЮДИНИ ПРАЦІ

Чи потрібна регіону ЧиАЕС?

Енергостратегія України на період до 2030 року перед-
бачає збільшення встановлених потужностей АЕС удвічі. Це
означає, що держава має до означеного періоду побудувати
20 нових енергоблоків-«мільйонників», або на 1500 млн. кВт
— наполовину менше. Для розміщення нових реакторів спе-
ціалісти вже називають, так би мовити, апробовані атомні
«будови», що у площині тодішніх засторог і атомофобії були
припинені. Це, зокрема, Чигиринський, Дністровський,
Щолкінський та інші майданчики.

На знімках: універмаг у м. Новий Чигирин; гуртожитки типу
«Берлін», пуско-резервна котельня; мазутне господарство котельні.

Фото Людмили ГАП’ЮК та з архіву «АУ»

Вийшла на пенсію у 1995 році. Але
через життєві обставини змушена була
знову влаштуватися на роботу. Як пра-
цююча людина щомісяця відраховувала
внески до Пенсійного фонду із своєї
зарплати. Начебто все робила за зако-
ном, але... Нещодавно отримала від
працівників Пенсійного фонду Дар-
ницького району столиці повідомлення
про те, що мені переплатили пенсію на
понад 1 тис. грн. А якщо виплатили
зайве, гроші маю повернути. Тому мене
поставили перед фактом, що протягом
певного часу з моєї пенсії утримувати-
муть 20 відсотків, допоки не поверну
весь борг. Але я не розумію, звідки узяв-
ся цей борг? Адже я ніколи нічим не
зловживала. Можливо, це пов’язано з
тим, що я знову пішла на роботу? Як
швидко маю повернути цей борг?

Раїса ЛАНОВА, м. Київ

Валентина НИКИТЕНКО, заступник
голови правління Пенсійного фонду
України:

— Відповідно до статті 16 Закону «Про
загальнообов’язкове державне пенсійне
страхування» застрахована особа повинна
повідомляти територіальним органам Пен-
сійного фонду про зміну даних, що належать
до її персональної облікової картки в системі
персоніфікованого обліку, виїзд за межі дер-
жави та про обставини, що спричиняють зміну
статусу застрахованої особи, протягом деся-
ти днів з моменту їх виникнення.

У разі, коли пенсіонер своєчасно не
повідомляє, наприклад, про своє праце-
влаштування, виплата пенсії провадиться
як непрацюючому пенсіонеру. Зокрема, з
урахуванням підвищення розміру пенсії на
12 відсотків відповідно до постанови
Кабінету Міністрів від 28.03.2002 року
№374, з урахуванням індексації пенсії як
непрацюючому пенсіонеру та підвищення
відповідно до пункту постанови Кабінету
Міністрів від 11.03.2009 року №198 тощо.

Відповідно до частини 1 статті 50 Закону
«Про загальнообов’язкове державне пен-
сійне страхування» суми пенсій, виплачені
надміру внаслідок зловживань з боку пен-
сіонера або подання страхувальником
недостовірних даних, можуть бути поверну-
ті пенсіонером добровільно або стягуються
на підставі рішень територіальних органів
Пенсійного фонду чи в судовому порядку.

Через неповідомлення пенсіонерами
про своє працевлаштування визначаються
суми переплат пенсійних виплат, які в
подальшому утримуються із сум пенсій на
підставі рішень територіальних управлінь
Пенсійного фонду. Цим законом не пере-
дбачено обмеження щодо строків обчис-
лення переплат пенсій, що виникають з
вини пенсіонерів або страхувальників.

ЗАПИТАННЯ — ВІДПОВІДЬ

Якщо пенсіонер
улаштувався на роботу

Закінчення робіт та введення у до-
слідно-промислову експлуатацію гід-
роагрегату №3 Ташлицької гідроаку-
мулюючої електростанції потужністю
150 МВт заплановано на 2011 рік.

Загальна вартість проекту становить
940,089 млн. грн., до початку 2010 року
було освоєно 421,932 млн. грн. У січ-
ні–липні ц.р. будівництво було профінансо-
вано на 3,693 млн. грн., освоєно капітальні
вкладення на суму 7,052 млн. грн.

Цього року неодноразово відбувалися
засідання штабів з добудови Ташлицької
ГАЕС для вирішення поточних питань. НАЕК
«Енергоатом» постійно контролює реаліза-
цію плану закупівель робіт та обладнання
гідроагрегату №3.

Реалізація проекту спрямована на під-
вищення надійності й економічності роботи
об’єднаної енергосистеми України, вирі-
шення проблеми дефіциту високоманевро-
вих потужностей.

НОВИНИ ЕНЕРГОАТОМА
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ЗАХИСТИТИ СПРАВЕДЛИВІСТЬ

На шпальтах «Атомника України» за 29 липня
2010 року читачі газети Д. Литвин, І. Коник, Н. Голо-
бородько, А. Горб, А. Чеха, В. Минаков, а в листах до
редакції чимало й інших дописувачів висловили свої
думки з приводу реформування пенсійного законо-
давства в Україні, виникло багато запитань, зокрема
щодо розмірів пенсій, їх обчислення та перерахунку,
підвищення пенсійного віку тощо.

Редакція звернулася до заступника керівника
департаменту з питань соціального захисту апара-
ту Федерації профспілок України Володимира
МАКСИМЧУКА з проханням розповісти про стан та
перспективи реформування пенсійного забезпечен-
ня в Україні та позицію профспілкового об’єднання.

— Незважаючи на те, що новий пенсійний закон «Про
загальнообов’язкове державне пенсійне страхування»,
ухвалений у 2004 році, був спрямований на створення спра-
ведливої системи, за декілька років його чинності виявлено
багато прогалин та недоліків. Дещо було зроблено для
вирівнювання його положень, зокрема, вартість одного
року страхового стажу підвищено з 1 до 1,2, а згодом — до
1,35 відсотків, пенсії були перераховані із застосуванням
показника середньої заробітної плати в Україні за 2006 рік —
928,81 грн. Це відбулося до 2009 року, а в 2009–2010 роках
пенсії практично не перераховувалися, що й спричиняє від-
ставання від новопризначених майже удвічі.

За минулі шість років до вищезгаданого закону не
було внесено необхідних змін. Тим часом, удосконалення
потребували такі складові пенсійного забезпечення як
обчислення страхового стажу, заробітку, перерахунок
пенсій та їх підвищення, пільгове пенсійне забезпечення.
Розпочалася тривала розмова про необхідність реформу-
вання пенсійної системи, яка досі не завершилася прий-
няттям законодавчих актів.

У жовтні 2009 року Кабінет Міністрів схвалив Концепцію
подальшого проведення пенсійної реформи, а Комітет з еко-
номічних реформ при Президентові України підготував пропо-
зиції щодо подальших дій у проведенні пенсійної реформи в
Україні. Пропозиції оприлюднені, триває їх обговорення в
пресі, але, на думку профспілок, вони не зачіпають глибинних
проблем пенсійного забезпечення, не дають відповіді на
запитання, що потрібно зробити, аби пенсійна система стала
ефективною, справедливою, прозорою і відповідала інтере-
сам громадян і була ними сприйнята. 

У цьому плані урядова Концепція більш повна. У ній врахо-
вано більшість пропозицій профспілок, і вона більш реалістич-
на, бо спрямована на дії соціальних партнерів щодо практич-
ного її виконання, вирішує проблемні питання обчислення
стажу та заробітку, розмірів пенсій, їх перерахунку та підви-
щення, індексації та виплати пенсій, сплати страхових внесків,
питання наповнення бюджету Пенсійного фонду й управління
пенсійним забезпеченням, вдосконалення системи недер-
жавного пенсійного забезпечення, питань, пов’язаних з підго-
товкою та запровадженням обов’язкової накопичувальної
системи. Планувалося, що у 2010 році будуть підготовлені
план заходів з реалізації Концепції та відповідні законодавчі
пропозиції, але, на жаль, ця робота припинена.

Прикро також, що в Програмі економічних реформ на
2010–2014 роки в розділі «Реформа системи пенсійного стра-
хування» не відображені всі проблеми пенсійного забезпечен-
ня, напрями розв’язання яких були вже обговорені й визначе-
ні. Окремі питання, викладені в розділі Програми, не сто-
суються пенсійного забезпечення.

Федерація профспілок України постійно підтримує пропо-
зиції щодо встановлення обмеження максимального розміру
пенсій, що виплачуються із солідарної системи й/або за раху-
нок коштів державного бюджету, визначення умов участі
самозайнятих осіб у соціальному страхуванні, відокремлення
внеску на соціальне страхування від єдиного податку, скоро-
чення пільг зі сплати страхових внесків, несправедливого
позбавлення виплати заробітку державним службовцям і нау-
ковцям, які влаштовуються переважно на непривабливі
і низькооплачувані роботи тощо.

З приводу перерахунку пенсій працюючим пенсіонерам із
застосуванням показника середньої заробітної плати не за
рік, що передує року звернення, як це передбачено законом,
а за 2007 рік, Федерація профспілок зверталася до вищих
державних органів, до Генеральної прокуратури, Міністерст-
ва юстиції, Уповноваженого Верховної Ради з прав людини,
але питання досі не вирішено.

У зв’язку з цим профоб’єднання змушене через фахівців
надавати допомогу громадянам у зверненні по захист своїх
пенсійних прав до судових органів. Суди ухвалюють відповід-
но до законодавчих норм рішення щодо перерахування пенсій
з урахуванням показника середньої заробітної плати в Україні
за 2008 рік (1573,99 грн.), якщо заява про перерахунок була
подана до органів Пенсійного фонду в 2009 році, а при звер-
ненні за перерахунком пенсії у 2010 році — за 2009 рік. 

Народні депутати В. Хара, Я. Сухий і О. Стоян внесли на
розгляд Верховної Ради проект Закону України «Про внесення
змін до Закону України «Про загальнообов’язкове державне
пенсійне страхування», в якому пропонується законодавчо
врегулювати питання перерахунку пенсій працюючим пенсіо-
нерам, зокрема при перерахунку пенсії застосовувати показ-
ник середньої заробітної плати, який передує року звернення
за перерахунком пенсії. Законопроект у січні 2010 року роз-
глянутий парламентом у першому читанні. При розгляді його
в режимі другого читання народні депутати не прийняли, а
направили на повторне друге читання.

Питання щодо цього законопроекту та його актуальність
для пенсіонерів порушив на засіданні Кабінету Міністрів Ук-
раїни заступник керівника Спільного представницького орга-
ну всеукраїнських профспілок та профоб’єднань, заступник
Голови ФПУ Григорій Осовий у липні цього року з вимогою
терміново врегулювати це питання. Коли дійде черга до роз-
гляду законопроекту в парламенті, наразі невідомо.

Федерація профспілок має свою позицію стосовно ство-
рення дефіциту Пенсійного фонду, на якому постійно наголо-
шують представники влади. Справа в тому, а це спостеріга-
ється упродовж усього періоду незалежності, що Пенсійний
фонд продовжує виплачувати пенсії за рахунок надходжень
від пенсіонерів, тобто власних коштів, багатьом категоріям
пенсіонерів, виплата яким має здійснюватися за рахунок
інших джерел фінансування. Це стосується надбавок до пен-
сій, доплат, адресної грошової допомоги, пільгових пенсій,
додаткових пенсій, різниці в розмірах пенсій за різними пен-
сійними програмами, доплати за умови праці та інші, які
мають фінансуватися за рахунок коштів підприємств, держав-

ного бюджету та інших джерел. Підраховано, що дефіцит кош-
тів Пенсійного фонду на 2010 рік у сумі 26 млрд. грн. фактично
не є дефіцитом фонду. При розмежуванні джерел фінансуван-
ня його не буде.

Ще однією важливою складовою формування коштів
Пенсійного фонду та неспроможності збільшувати розмір
пенсійних виплат є невиправдано низький рівень заробітної
плати, незайнятість значної частини економічно активного
населення. А ще, за різними джерелами, більше половини
економічного обороту країни, отже — й заробітної плати,
перебуває в «тіні».

Висновок такий: якщо забезпечити підвищення заро-
бітної плати, її легалізацію, вжити заходів з відновлення
виробництва і забезпечення більш повної зайнятості,
навести лад зі сплатою внесків, у тому числі й суб’єк-
тами підприємницької діяльності, які перейшли на спро-
щену систему оподаткування, бюджет Пенсійного фонду
можна було б збільшити удвічі, відповідно — покращити
рівень пенсійного забезпечення. Без вирішення цих
питань говорити про підвищення розміру пенсій нереаль-
но. На жаль, у цьому плані мало робиться конкретних кро-
ків, які лежать у площині наведення ладу в економіці та
ухвалення законодавчих норм.

Усі ці питання перебувають постійно в полі зору проф-
спілок.

Стосовно питань підвищення пенсійного віку та стра-
хового стажу профспілки також мають конкретну позицію.
В інтерв’ю в газеті «Профспілкові вісті» заступник голови
ФПУ Сергій Українець зазначив: «На моє глибоке переко-
нання, саме зараз найбільш невдалий момент для того,
щоб підвищувати пенсійний вік для жінок або інших катего-

рій громадян. Для цього потрібно провести дуже велику
підготовчу роботу. Експертна оцінка свідчить, що у разі
підвищення пенсійного віку на п’ять років жінки, яким буде
відстрочено пенсію, займуть від 2 до 2,5 мільйона робочих
місць. Що робити випускникам шкіл, ПТУ, вишів, які всту-
пають у трудове життя і без професійного досвіду будуть
неконкурентоспроможними на ринку праці? Вони зали-
шаться без шансів отримати пристойну роботу.

Тому підготовча робота має полягати у тому, щоб за раху-
нок поступового зростання економіки збільшити кількість
робочих місць і дати можливість працювати як молоді, так і
пенсіонерам. Це велика соціальна й економічна проблема, на
її вирішення потрібно щонайменше п’ять–вісім років».

Безперечно, питання підвищення пенсійного віку і стра-
хового стажу має вирішуватися на основі глибокого вивчен-
ня усіх його складових з обов’язковою участю соціальних
партнерів. 

ФПУ продовжує роботу з МВФ, який однією з умов надан-
ня кредитів Україні висуває вимогу збільшення пенсійного
віку, підвищення цін на газ для населення тощо, переконує цю
міжнародну організацію в тому, що вона не повинна диктувати
суверенній державі свої вимоги щодо формування внутріш-
ньої соціальної політики. 

Зазначу, що питання підвищення пенсійного віку та стра-
хового стажу поки що розглядається на рівні пропозицій та їх
обговорення, експертних кіл. Кабінет Міністрів ці питання кон-
кретно не розглядав. На засіданні Уряду представники проф-
спілок мають можливість висловити і відстоювати свою по-
зицію, маючи широку підтримку профспілкових організацій і
членів профспілок.

Петро ВАСИЛЕНКО

ДЕРЖАВНІ СОЦІАЛЬНІ СТАНДАРТИ ТА ГАРАНТІЇ

Шановна редакціє!
Торік в «Атомнику України» (№38) була вміщена

таблична інформація Мінпраці та соцполітики
України про основні державні соціальні стандарти

та гарантії станом на 1 липня 2009 року. Якщо мож-
ливо, просимо надрукувати оновлену інформацію
про соціальні виплати у 2010 році.

П. Завгородній, м. Южноукраїнськ



Как уже сообщал «Атомник України»
(см. №36), в конце августа в российском
городе Десногорске (Смоленская АЭС)
проведен V Детско-юношеский фести-
валь на призы ОАО «Концерн Росэнерго-
атом «Юниор-Спорт АЭС-2010».

В соответствии с Программой и планом
сотрудничества в социальной сфере ГП
НАЭК «Энергоатом» и ОАО «Концерн Рос-
энергоатом» команда юных украинских
спортсменов впервые была приглашена
для участия в фестивале.

Два месяца ушло на подготовку, комплек-
тацию и оформление выездных документов. В
команду вошли двадцять ребят, представляю-
щие города спутники АЭС — Энергодар,
Южноукраинск, Нетешин и Кузнецовск. Костяк
команды — энергодарцы, было их двенадцать.

За день до отъезда в Россию команда соб-
ралась в Киеве. Юных спортсменов расселили
в шикарних номерах гостиницы «Турист». В
офисе Компании состоялся прием. Ребят
напутствовали исполнительный директор по
кадрам и социальным вопросам Т. Алексеева и
председатель профсоюзного комитета А. Лыч.
Каждому спортсмену вручили комплект спор-
тивной формы с логотипом «Энергоатома».
Здесь же ребята избрали капитана команды,
который пронесет флаг Украины на торже-
ственном открытии. Им стала Александра
Поночевная — самая опытная и титулованная в
команде. Несмотря на свои четырнадцать лет,
Александра уже многократная чемпионка стра-
ны по плаванью среди девушек, член сборной
юниорской команды Украины.

Затем ребят ждал еще один сюрприз —
четырехчасовая экскурсия по древнему Киеву
— Владимирский собор, Киево-Печерская
лавра, заповедник София Киевская — завер-
шившаяся прогулкой на теплоходе по Днепру.

В Десногорске ребят разместили в ком-
фортабельних номерах санатория-профилак-
тория Смоленкой АЭС. Организаторы фести-
валя постарались на славу: все отвечало
самым строгим требованиям — питание, про-
живание, работа транспорта и судейство
соревнований. За четыре дня — ни одного
замечания.

Грандиозная церемония открытия фести-
валя, в которой приняло участие более 500
физкультурников, членов детских танцеваль-
ных и певческих коллективов города, затронула
патриотические струны души каждого юного
спортсмена. После номера с флагами после-
довал парад спортсменов, выступление офи-
циальных лиц, зажжение огня фестиваля. В фи-
нале праздника под радостные крики ребят в
небо взлетел символ фестиваля — симпатич-
ный обитатель смоленских лесов — лисенок
Лелик.

Все это происходило вечером, а уже с
самого утра, сразу на нескольких спортивних
сооружениях Десногорска начались спортив-
ные соревнования по программе фестиваля.
Особый интерес был прикован к мини-фут-
больному турниру. Ребята с энергодарского
«Темпа-НАЭК», несмотря на свой юный воз-
раст, уже команда с именем — победители
многих всеукраинских турниров.

Но эта встреча особенная — международ-
ная, первая в их спортивной биографии. Да и
противник серьезный — хозяева турнира —
команда Десногорска. Предстартовое волне-
ние быстро проходит и вскоре преимущество
юных украинцев становится подавляющим. В
итоге победа — 3-0.

В трех оставшихся играх предварительно-
го турнира энергодарцы в прямом смысле

этого слова громили своих соперников: посе-
лок Топорково (Московкая обл..) — 19-0,
Кольская АЭС — 8-0, Белоярская АЭС — 2-1. 32
мяча забито и всего один пропущен — итог
предварительного турнира. В полуфинале
победа над футболистами Ростовской АЭС —
4-1.

Финал удался на славу: Энергодар против
Советска. Вряд ли кто-то из зрителей со сто-
процентной гарантией мог назвать победителя

этой встречи. Обе команды продемонстриро-
вали не по годам зрелую игру. Но преимуще-
ство украинцев было подавляющим.

— Я рад за ребят и верил в их победу, —
говорит сияющий от радости тренер И. Чер-
ненко, — мальчишки уже несколько лет играют
вместе, хорошо знают друг друга.

На торжественном закрытии, кроме краси-
вого кубка за первое место, энергодарцы полу-
чили еще и два личных приза — Владик Лиюров
был признан лучшим вратарем, а Никита
Корчемкин — лучшим бомбардиром.

…Сильный состав участников собрал и тур-
нир юных пловцов. Несмотря на то, что ребя-
там всего по тринадцать-четырнадцать лет,
многие из них уже кандидаты в мастера и пер-
воразрядники.

Украинская команда была представлена
квартетом: двумя пловцами из Южноукраинска
— Сергей Бужор и Анна Тропивская и по одно-
му из Нетешина — Александра Поночевная и
Кузнецовска — Виталий Агеев.

В первый день проводились заплывы на
дистанцию 50 м вольным стилем. И у нас сразу
золотая медаль. Это капитан нашей сборной —
Александра Поночевная буквально на послед-
них метрах опережает спортсменку из
Нововоронежа и приносит команде победу.

Неплохо проплыли дистанцию и остальные
наши ребята, заняв высокие четвертые-пятые
места. И все же в командном первенстве
украинская команда уступила в первый день
одно очко своим основным соперникам —
пловцам Курской АЭС.

Второй день, когда пловцы соревнова-
лись на дистанции 50 м на спине, оказался
явно не нашим — только два четвертых
места. Но без медалей в тот день ребята не
остались. В эстафетном плавании 4х50 м
вольным стилем они пропустили вперед
только команду города Курчатова и завое-
вали серебряные медали. После второго
дня в командном первенстве мы уступали
пловцам Курской АЭС уже 18 очков.

Все решил третий день, когда спортсмены
соревновались на дистации 50 метров брас-
сом. Для украинцев он оказался наиболее
успешным.

Вначале бронзовую медаль выигрывает
А. Поночевная, затем золотую — С. Бужор.
Четвертые места занимают В. Агеев и А. Тро-
пивская. В командном первенстве команды
Курской АЭС и ГП НАЭК «Энергоатом» срав-
ниваются по очкам. Решающим становится
последний вид программы — комбинирован-
ная естафета 4х50 м.

До последних метров идет упорная борьба
за победу с командой Курской АЭС, но все же
на мгновение раньше финишируют наши ребя-
та. Золотая эстафетная медаль и кубок за ко-
мандную победу уезжает в Украину. Радостью
сияют глаза тренера команды Лидии Павловны
Свинтицкой.

В шахматных турнирах фестиваля не
было равных воспитанникам тренера
К. Криволапова — Диме Кабакову и
Анастасии Родькиной из Энергодара.
Причем Дима одержал победы во всех
шести сыгранных партиях турнира, а
Анастасия только в одной позволила сопер-
нице сыграть вничью…

Порадовали и южноукраинские тенниси-
сты, которых тренирует А. Козявкин. В пер-
вый день соревнований Богдан Литвиненко
выиграл серебряную медаль. Неплохо сыгра-
ла и Катя Медведєва, но лишнее волнение
помешало ей повторить успех земляка, в
итоге — лишь четвертое место.

Затем ребята, объединившись в команду,
завоевали еще одну серебряную медаль в пар-
ном смешанном разряде, уступив в напря-
женной борьбе только сильной команде
Балаковской АЭС — чемпионам Саратовской
области среди юношей. У наших — кубок за
второе общекомандное место…

Сложнее было легкоатлетам: им пришлось
выходить на старт первыми — всего через семь
часов после длительного и утомительного
переезда. Это и сказалось на результатах.
Только энергодарец Д. Садыкин смог завое-
вать бронзовую награду.

Близка была к завоеванию наград и наша
команда по перетягиванию каната, но в ре-
шающем поединке за бронзовые медали с
командой Нововоронежской АЭС на мокрой
после дождя площадке один из наших участни-
ков неожиданно упал — нарушение правил.
В итоге только четвертое место.

…Быстро пролетели четыре фестивальних
дня. Победы и поражения, слезы радости и
огорчения, новые друзья и знакомства. Каж-
дый день юные спортсмены выходили на старт,
невзирая на погоду и настроение. Они приеха-
ли побеждать, и негативным эмоциям здесь не
было места.

Итоги выступления команды ГП НАЭК
«Энергоатом» подвел руководитель делега-
ции, директор спортивно-оздоровительного
комплекса Запорожской АЭС В. Диброва.

— Украинские ребята победили в трех
командных видах — футболе, плавании, шах-
матах. В настольном теннисе были вторыми.
Завоевано 14 наград: семь золотых, пять
серебряных и две бронзовые медали.

— Благодаря дирекции и профсоюзному
комитету Компании наши дети имели возмож-
ность пообщаться с ребятами из разных горо-
дов России. Было очень интересно. Отличные
бытовые условия. Лес, чистый воздух — это как
раз то, что нужно детям.

Порадовал уровень проведения соревно-
ваний, особенно запомнились и понравились
открытие и закрытие фестиваля.

Я очень рад успехам юных спортсменов.
Есть талантливые ребята и квалифицирован-
ные тренеры в наших спортивных школах.
И, наверное, нужно подумать о возобновле-
нии проведения наших забытых детских
Олимпиад.

Николай МЕРКУШЕВ
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АТОМНИЙ СПОРТ

Завоевали семь золотых, пять серебряных и две бронзовые медали
ЮНЫЕ СПОРТСМЕНЫ СРАЖАЛИСЬ ДОСТОЙНОЮНЫЕ СПОРТСМЕНЫ СРАЖАЛИСЬ ДОСТОЙНО

26 квітня 2011 року виповнюється
25 років аварії на Чорнобильській
АЕС. У багатьох країнах ядерні техно-
логії розглядаються як одне з най-
більш ефективних рішень для задо-
волення дедалі більшого попиту в
енергії, зменшення викидів парнико-
вих газів, пом’якшення зміни клімату,
противаги коливанню цін на викопні
джерела енергії. Водночас не мож-
на забути наслідки аварії на Чорно-
бильській АЕС.

Головною метою Міжнародної кон-
ференції «Двадцять п’ять років Чорно-
бильської катастрофи. Безпека майбут-
нього», яку   планується провести у Києві
20–22 квітня 2011 року, є використання
уроків Чорнобиля для гарантування без-
пеки ядерної енергетики та інших небез-
печних технологій, захисту людей і навко-

лишнього середовища від надзвичайних
ситуацій.

На Конференції буде розглянуто такі
питання:

— ядерні та радіаційні ризики —
співпраця урядів та населення;

— наслідки ядерних та радіаційних
аварій для здоров’я людей і довкілля;

— об’єкт «Укриття», зняття Чорно-
бильської АЕС з експлуатації, стратегія
поводження з радіоактивними відходами
та відпрацьованим ядерним паливом;

— розвиток системи попередження й
реагування на ядерні та інші техногенні
аварії; розроблення аварійних планів,
інформування населення та залучення до
аварійного планування; післяаварійний
радіаційний моніторинг;

— радіоекологічні наслідки Чорно-
бильської катастрофи, ведення госпо-

дарства на забруднених територіях, соці-
альний та економічний розвиток терито-
рій, що зазнали впливу Чорнобильської
катастрофи: успішні моделі розвитку,
подолання стереотипів та підвищення
інвестиційної привабливості регіонів;

— новітні технології та наукові досяг-
нення для безпеки майбутнього.

Робочі мови конференції: українська,
російська, англійська.

Планується видання матеріалів Кон-
ференції.

Секретаріат Конференції: тел. +380
044 4238148, електронна адреса
vnd@icz.com.uа

Організатори конференції: Уряд Ук-
раїни спільно з Урядом Республіки
Білорусь, Урядом Російської Федерації,
Європейською Комісією, Міжнародним
агентством з атомної енергії, Програмою
розвитку ООН, Радою Європи, Това-
риством технічної та ядерної безпе-
ки GRS (Німеччина), Інститутом радіа-
ційного захисту та ядерної безпеки
(Франція).

АНОНС: МІЖНАРОДНА КОНФЕРЕНЦІЯ

«Двадцять п’ять років Чорнобильської
катастрофи. Безпека майбутнього» У м. Феодосії відбувся чемпіонат

України серед молоді з важкої атлети-
ки. У ньому взяла участь вихованка ком-
плексної дитячо-юнацької спортивної
школи м. Славутича, майстер спорту
України Юлія Мишко. На першому етапі,
в ривку, спортсменка зафіксувала 80
кг, а в поштовху — 95 кг і з сумою дво-
бою 175 кг стала чемпіонкою України у
ваговій категорії до 63 кг.

Юлія також узяла участь у Міжнародному
турнірі пам’яті Заслуженого майстра спорту
України Якова Куценка. Серед найсильніших
спортсменів України, Росії, Білорусі та Мол-
дови вихованка тренера Юрія Каленського
піднялася на п’єдестал пошани, ставши
бронзовою призеркою.

За підсумками чемпіонату Юлія є канди-
датом на участь у чемпіонаті Європи серед
спортсменів до 23 років, який відбудеться в
листопаді на Кіпрі.

Людмила ЛЮБИВА

НОВИНИ СЛАВУТИЧА

Кандидат на участь
у чемпіонаті Європи


